



*EON Inspirasi*  
Edisi Dr. Nor'aishah Abu Shah

*Rahsia Lebah*  
Sains vs Alquran

*Warisan Semulajadi Geologi*  
Hubungan dengan Flora dan Fauna

*Basic Navigation in Forest*  
Tips and tricks







ISSN 2773-5869



9 772773 586005



# Perspektif

## KESAN EKOPELANCONGAN TERHADAP PEMBANGUNAN KOMUNITI SETEMPAT DAN KETERLIBATAN BERSAMA DALAM USAHA PEMULIHARAAN

Oleh

Wan Faridatul Akma binti Wan Mohammad  
Rashdi dan Iza Faradiba binti Mohammad  
Patel

Akademi Pengajian Bahasa, UiTM Cawangan  
Perak, Kampus Seri Iskandar, Bandar Baru Seri  
Iskandar, 32610 Seri Iskandar, Perak

[wanfa898@uitm.edu.my](mailto:wanfa898@uitm.edu.my)

EDITOR: NURSYAZNI ABDUL RAHIM

Dunia kini berubah dengan pantas dan terdapat kebimbangan tentang alam sekitar dan kemampuannya kerap kali telah menjadi tumpuan utama. Terkini, terdapat satu bentuk percutian atau pelancongan baharu telah muncul yang bukan sahaja memenuhi kehendak “kaki melancong” tetapi juga menyumbang kepada pemeliharaan keindahan semula jadi bumi kita.

Ekopelancongan ialah suatu konsep yang mengaitkan perjalanan yang bertanggungjawab dengan usaha pemuliharaan, telah mencetuskan momentum yang memberangsangkan.

Salah satu aspek ekopelancongan yang luar biasa ialah kesannya yang mendalam terhadap komuniti setempat dan ini menggalakkan penglibatan aktif mereka dalam usaha pemuliharaan.

### Ekopelancongan dan kepentingannya

Ekopelancongan adalah lebih daripada sekadar *trend*; ia adalah gerakan yang membawa usaha mengharmonikan penerokaan dengan penjagaan alam sekitar. Pada terasnya, ekopelancongan termasuk menghormati budaya tempatan, meminimumkan jejak karbon, dan secara aktif menyumbang kepada penambahbaikan alam sekitar dan komuniti.

Bentuk pengembaraan yang inovatif ini berkisar kepada idea untuk menghargai serta meneroka keajaiban alam semula jadi sambil memastikan pemeliharaan ekosistem yang secara tidak langsung dan memberi manfaat kepada komuniti setempat. Selain itu, ia juga menggalakkan pelancong untuk melibatkan diri dengan alam semula jadi, sama ada melalui pemerhatian hidupan liar di habitat semula jadi mereka, mengambil bahagian dalam pembersihan pantai atau terlibat dalam pengembaraan hutan belantara yang mampan secara lebih bertanggungjawab. Justeru itu, pengalaman tersebut mendidik para pelancong untuk menghargai dan menjaga khazanah alam seperti flora dan fauna di ekosistem tersebut.

### Kesan pelbagai segi terhadap komuniti setempat

Salah satu aspek ekopelancongan yang paling signifikan ialah keupayaannya untuk memberi kesan positif kepada masyarakat setempat. Gabungan usaha pengembaraan dan pemuliharaan yang bertanggungjawab mewujudkan sinergi yang boleh meningkatkan ekonomi komuniti di dalam pelbagai cara.



Gambar 1: Tidak seperti pelancongan konvensional, yang sering meninggalkan jejak kerosotan alam sekitar, ekopelancongan bertujuan untuk meninggalkan warisan yang positif. (Gambar dihasilkan oleh AI)

### 1. Pemerkasaan ekonomi dan penciptaan pekerjaan:

Ekoopelancongan berpotensi untuk menyuntik kehidupan ke dalam ekonomi masyarakat tempatan. Dengan memilih pertubuhan yang lebih kecil dan menyokong pengendali ekopelancongan, pengembara menyumbang kepada penciptaan pekerjaan dalam bidang seperti hospitaliti, pemuliharaan dan pemeliharaan budaya. Pekerjaan ini bukan sahaja mengurangkan kemiskinan dan penghijrahan ke bandar tetapi juga meningkatkan kualiti hidup penduduk tempatan terutama Orang Asli. Kemahiran Orang Asli ikhtiar hidup di hutan menjadikan mereka sesuai sebagai pemandu pelancong dalam aktiviti seperti pendakian gunung, *trekking* dan penjelajahan gua (*caving*).

### 2. Menyokong pembangunan mampan:

Amalan ekopelancongan yang bertanggungjawab diterjemahkan kepada sokongan kewangan untuk projek pemuliharaan yang memberi manfaat kepada manusia dan hidupan liar. Dana yang dijana daripada aktiviti ekopelancongan sering mengalir ke dalam inisiatif yang bertujuan untuk melindungi spesies terancam dan memelihara habitat semula jadi. Tumpuan dua hala terhadap pemuliharaan alam sekitar dan kesejahteraan masyarakat ini menyumbang kepada pembangunan mampan. Di negeri Pahang mempunyai 26 taman eko negeri dan dua taman negeri dimana kadar fi kemasukan adalah amat berpatutan.

### 3. Pemeliharaan dan pemerksaan budaya:

Ekoopelancongan menggalakkan pelancong untuk melibatkan diri dengan komuniti setempat, belajar tentang adat resam, kepercayaan dan cara hidup mereka, dan juga mengambil bahagian dalam pengalaman budaya tersebut. Ini memupuk rasa hormat dan persefahaman antara pelancong dan penduduk tempatan, memperkasakan mereka untuk berbangga dengan warisan dan tradisi mereka.

Justeru itu ekopelancongan akan membantu memelihara bahasa, budaya dan adat resam contohnya tradisi Orang Asli dari pupus disebabkan arus kemodenan. Pelbagai keunikan dan kebudayaan mereka dapat diketengahkan sebagai tarikan pelancongan seperti Tarian Sewang, acara menyempit, jejak hutan, pengenalan kepada tumbuhan hutan dan kesenian anyaman berasaskan rotan, buluh dan manik serta tidak ketinggalan alat muzik tradisional Orang Asli. Semua ini sangat menarik dalam menyemarakkan lagi industri pelancongan negara dan dapat membangunkan ekonomi masyarakat Orang Asli.

### 4. Pendidikan dan kesedaran:

Komuniti setempat memainkan peranan penting dalam ekopelancongan dengan berkongsi pengetahuan dan pandangan mereka tentang alam sekitar dan budaya. Melalui lawatan berpandu, program sukarelawan, dan interaksi dengan penduduk, para pelancong dapat memperoleh pemahaman yang lebih mendalam tentang kawasan yang mereka lawati, termasuk kepentingan memelihara alam semula jadi dan melindungi habitat hidupan liar.

Contoh ekopelancongan sebagai sumber pendidikan dan penyelidikan adalah projek penyelidikan dibawah Geran Penyelidikan Lestari SDGTriangle@UiTM yang merangkumi di sekitar kawasan empat lokasi utama membentuk satu segitiga yang telah dikenalpasti sebagai inisiatif strategik UiTM di dalam menjuarai penyelidikan lestari. Empat lokasi tersebut adalah seperti di dalam projek tersebut iaitu: i. Taman Negara Pahang ii. Taman Negara Ledang iii. Taman Negeri Royal Belum iv. Pulau Tubak Langkawi.



Gambar 2: Ekopelancongan mempunyai kuasa untuk mencipta masa depan yang lebih cerah untuk pengembara (Gambar dihasilkan oleh AI).

Tema geran tersebut merangkumi pelbagai isu seperti mobiliti sosial, pemerksaan wanita dalam masyarakat dan lain-lain

### Cabaran dan peluang

Walaupun ekopelancongan menawarkan faedah yang luar biasa kepada masyarakat setempat, namun cabarannya tetap ada. Mencapai keseimbangan antara pertumbuhan ekonomi dan pemuliharaan alam sekitar memerlukan perancangan dan kerjasama yang teliti. Memastikan kemasukan pelancong tidak membawa kepada pelancongan berlebihan dan kemerosotan alam sekitar adalah usaha berterusan.

Memandangkan ekopelancongan terus berkembang, ia memberikan peluang kepada komuniti untuk mengambil pemilikan sumber mereka, melibatkan diri dalam amalan mampan dan menyumbang kepada matlamat pemuliharaan global. Dengan memupuk rasa bangga dengan warisan semula jadi dan budaya mereka, masyarakat tempatan menjadi peserta aktif dalam menjaga tarikan yang menarik pelancong ke kawasan mereka.

Kesimpulannya, ekopelancongan melangkaui norma perjalanan tradisional, mengubah perjalanan menjadi pengalaman bermakna yang meninggalkan kesan positif.

Dengan menyokong ekonomi tempatan, memelihara alam semula jadi dan memupuk pertukaran budaya, ekopelancongan mempunyai kuasa untuk mencipta masa depan yang lebih cerah untuk pengembara dan komuniti yang mereka lawati. Apabila pengembara menerima pendekatan transformatif ini, laluan ke hadapan menjadi satu cara yang saling menghormati, pertumbuhan yang mampan dan komitmen bersama untuk menjaga khazanah alam kita.

### Rujukan:

- Worldpackers. (n.d.). How ecotourism benefits the environment and local communities. Retrieved from <https://www.worldpackers.com/articles/ecotourism-benefits#:~:text=Ecotourism%20also%20promotes%20sustainable%20development,i mportance%20of%20protecting%20natural%20resources>.
- Upadhaya, S., Tiwari, S., Poudyal, B., Chhetri, S. G., & Dhungana, N. (2022). Local people's perception of the impacts and importance of ecotourism in Central Nepal. *PLoS One*, 17(5), e0268637. DOI: 10.1371/journal.pone.0268637
- WebMD. (n.d.). What to Know About Ecotourism. Retrieved from <https://www.webmd.com/balance/what-to-know-about-ecotourism>
- Kiper, T. (2013). Role of Ecotourism in Sustainable Development. DOI: 10.5772/55749. Retrieved from <https://www.intechopen.com/chapters/45414>
- Scheyvens, R. (1999). Ecotourism and the Empowerment of Local Communities. *Tourism Management*, 20, 245-249. DOI: 10.1016/S0261-5177(98)00107-9
- Stronza, A. L., Hunt, C. A., & Fitzgerald, L. A. (2019). Ecotourism for Conservation? *Annual Review of Environment and Resources*, 44, 229-253. DOI: 10.1146/annurev-environ-101718-033046